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EDITORIAL

Dins aquest breu parèntesi estiuenc,que ha suposat
la periocitat de la re\/ista, surt novamentuna pausa en

aquest número extraordinari que ve a reflexar l’actua-
litat d’aquests darrers mesos a la nostra illa, tot mi-
rant també la projeccio cap al futur •

Per una entitat com l’Obra Cultural ^alear de Formen-
tera que fa temps que veu clar la necessitat d'aconseguir

Ses Salines d’Eivissa i Formentera siguin declaradesque

•’Parc Natural" ,creim que no és per demés remarcar la tras-
cendència que té el fet que el Consell Insular hagi aprovat
inicialment el Pla Especial de Protecció de Ses Salines.I,

esperam que la majoria dels formenterers el sabrà valorar i
recolzar .

Una bona i important nova ha estat la creació recentment
del nou centre de B.U.P. com a extensió del I.N.E.IV).

rnaria" d’Eivissa.Fs aixó la culminació d’una llarga lluita
dels pares formenterers encaminada a aconseguir pels fills
el poder realitzar el Batxillerat a Formentera.Amb aquest
fet es cumpleix la vella aspiració dels formenterers de po-

der accedir a la cultura i al progrés ,

"Santa
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INFORMACIÓ LOCAL

PRIfïlER DE IflAIG
Organitzat pel comitè de Formentera de l’Uniò General de^

Treballadors i l’Agrupació Socialista del P.S.O.E. es celebrà una festa
ses Salines .La diada que compta ambpopular el primer dia de maig a

una gran concurrència ea va veure animada per diversos açtes (tirada de
galls,ball pagès,venda de llibres etc.) .

FESTES DE SANT FERRAN Com és tradicional el passat dia 30 de IVIaig
Sant Ferran de ses Roques es celebraren els actes da la seva festa patro-
nal .Diversos actes esportius es succeiran al llarg del dia culminant la
festa amb una ballada pagesa,una cantada i les actuacions

a

musicals de

"Paco i Xesc" i den "Pep Esteva i Na lïlargalida" . Només ens queda un punt
a remarcar,! és que ara encara els cartells fossin tan sols escrits en

Castella •



FESTES DE SANT JOAN i SANT PERE Una de les festes més antigues i amb més
tradició del nostre poble ha estat la de Sant Joan.Aquest any hem v/ist
com aquesta festa ha set esborrada del calendari oficial per un organis-
me que no ha tingut en compte les nostres tradicions populars .

Walgrat tot la festa ha continuat festejant-se ,com es el cas de la
celebrada la nit de Sant Joan per la comissió de veïns de la Mola. A
l*acte hi va participar un nombrosíssim públic que va disfrutar de la
sangría,de les orelletes i d'un gran foc que il·luminava tot el poble del
Pilar,a la vegada que s'iniciava una gran ballada •

El dia de Sant Joan a la plaça de Sant Francesc Xavier va tenir lloc
una gran ballada que organitzà l'Obra Cultural Juntament amb el Club
venil "Escoltes "de Formentera .

Ju-

Així mateix,la nit de Sant Pere,organitzada per l'Unió de Pagesos,a
l'escola des Cap,es va fer un gran foc i una ballada,acumpanyada de bun-
yols i de vi pagés .

L'Ennorabona a tots i fins l'any que ve ! .

CONCERT DE WlJSICA VIVA
La comissió local de Formentera de"l'Associació

va organitza el dia 2i de juny a l'esglósia
de Sant Francesc Xavier un concert de música viva a càrrec de la Coral

Pro-íflúsica de les Pitiüses"

de l'Escola Universitaria de Profesorat d'E.G.B. de Ciutat de Mallorca

dirigida per Baltasar Bibiloni.L' acte va constar de dos parts,una de
cançons per instruments i una segona de cant coral.En aquesta segona part
destacaven peces com la Balanguera,Bona nit blanca roseta,! altres popu-
lars mallorquines,menorquines ,ruses etc.

PREWI BALADRE L'Institut d'Estudis Eivissencs,convoca cada any una

sèrie de premis per la festa de la Nit de Sant Joan.Un d'ells és el
Premi Baladre,premi que va destinat als jovens amb inquietuds literàries

Aquest any la guanyadora del premi ha set Neus Costa,al•Iota de Formen
tera ,pel seu reculli de poemes titolat "Impressions".

L'acte d'entrega es celebrà en el poble de Sant Rafel de Forca. IDoltes
Felicitats !!! .

PLA rSPECIAL DE SES SALINES En el ple celebrat a finals de Juny
Consell Insular aprovà inicialment el pla Especial de Protecció de ses

Salines d'Eivissa i Formentera .Posteriorment passarà a expossició pú-

el
3

blioa a la seu del Consell i als ajuntaments de Formentera i Sant Josep.
NOU CENTRE DE BUP

j

El ministeri d'Educació i Ciència acaba d'acordar la

creació d'un centre de BUP (extensió de l'InstituJt Santa ITlaria d'Eivissa)
5
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a Formentera • Les llargues i constants gestions de l’Associaciá de Pares
d’Alumnes de BUP i de l*Ajuntament de Formentera han culminat amb la* con-
cessió de tant important fet pel futur de Formentera.La creació d*aquest
centre de BUP omple de satisfacció a tots els formenterers que veuen així,
aconseguida una de les més anhelades reinvindicacions • (fflés informado
a les pàgines centrals)
REUNID DEL COffilTE D' UCD A FORITIENTERA El passat dia 5 de juliol es reu-

. niren al port de la Savina els comitès de Formentera i d*Eivissa-Forme n-

tera d’UCD , presidits pel ministre de Justicia IHigo Cavero i el Presi-
dent del Consell General Interinsular Jeroni Alberff. Durant les sessions

es tractaren els diferents aspectes de la problemàtica illenca,com són:
l'aigua potable,1 * ordre public(necessitat d^un destacament de Policia Na-
cional; ,l'educació (situació del nou centre de BUP,recentment creat ) ,

les instalacions esportives i un llarg etc.
PLE inUNlCIPAL EXTRAORDINARI ; II DE JULIOL: El passat II de juliol es ce-

lebrà un Ple extraordinari que havia despertat una gran expectació,ja que
un dels punts a tractar era el Projecte de Delimitació del Sàl Urbà •

Aquest projecte preveu una sàrie de nuclis urbana,com sòn : el de Sant
Francesc Xavier,Sant Ferran de ses Roques,La Savina,El Pilar,Es Pujols,
Punta Prima,(tiar—y —land i Ca—Warí .Després d'aquesta breu expossició sobre
els nuclis urbans,el PSOE va mostrar,ja d'entrada,la seva total opossició
a que les zones denominades Punta Prima i War-y-land fossin considerades
com a nóclis urbans,manifestant que de suprimir-se aquestes dos zones esta-
rian disposats a aprovar el Projecte .L'UCD i CD es mostraren favarables
a que el Projecte fos aprovat inicialment,a fi de que,així,podria passar
a informació publicà i llavors es ferien les rectificacions que es consi—
derassin oportunes.Però,degut a l'absància d'un regidor de CD,es produi
unempatentrelesdospois tures •

fet,juntament amo una llarga polèmica sobre si l'aprovació
tenia que fer per majoria simplB(UCD i CD) o bé per 2/3,postura que

propugnava el PSOE,va fer que el Projecte quedàs damunt la taula en es-
pera d'un altre ple .

Seguidament es passà a comentar i a acordar una sàrie de punts,entre
els quals destaquem :

Ier)La concessió de quioscs a les platges de l'illa de 1'Espalmador•
2on) Sol.licitar a la delegació del W.E.C. l'inclusió en el Pla Quatri-

enal,la creació d'un centre d'EGB a Sant fierran de ses Roques;i que

aquest centre fos un dels primers a construir a les Balears*
3er) iïloció de CD,defensada per Antoni Serra,sobre la creació d-i^un port

a la zona de LLevant,davant la qual s'acordà sol.licitar informació
a la Junta de *^orts.

Aquest
es



PLE EXTRAORDINARI DEL ÜIA 17 DE JULIOL * El ple del 17 de juliol va eer

una continuació del celebrat el dia 11,1 el punt més important era el
Projecte de Delimitacié del S5l Urbà . El projecte fou aprovat per majo-
ria simple,on els vots,com ja era d’esperar, eren el d’UCD i de CD i l'o-
posició del PSOE. El portantveu del PSOE va indicar 1 *il.legalitat d*a-
quest acord i va fer referència al que havia pres l’Ajuntament de Sant
Antoni sobre el Pla d’Ordenació d’aquest municipi,que fou aprovat per

majoria simple i suspès pel Governador Civil •

EL G.O.B. A rORPflENTERA
Organitzat per l’Obra Cultural i el Club Juvenil

de Formentera** el passat mes de lïlaig es va fer la presentació••Escoltes

publica del G.O.B, (Grup Balear d’Ornitologia) a Formentera. La presenta*
càrrec de Xavier Pastor,membre d’aquest grup ecologista,

el qual feu una detallada expossició sobre el funcionament i la finali-
tat del grup.Hi ha que remarcar la constant lluita duta a terme per a-

quest grup en la defensa i salvaguarda de les nostres illes i del seu
medi ambient,(sa Dragonera,s’Albufera

i dins la setmana d’Ecàlogia i (tledi Ambient organitza-
da pel Consell Insular,Joan ITIayol,membre del G.O.B.,va donar una confe-

de Formentera.

ció va correr

ect.) .• • •

Posteriorment

rència sobre la flora i la fauna

(ïiÚSICA DE LA WEDITERRANIA Els dies 30 i 31 de fflaig i I de Juny es cele-
braren a iDallorca les jornades de "fYiúsica de la ITIediterrània”. Aquestes

jornades organitzades pel C lEOílEN, varen comptar amb la presència der repre-
sentants de Sardenya,Còrsega,lYlallorca,Rlenorca,Eivissa i Formentera. Els
representants de Formentera eren el grup "Es Pastorells" que varen tenir
una brillant actuació tant a Palma com a üianacor i a Pollença.

L’any vinent esta previst que aquestes jornades es celebrin a ilílenorca.

comptan també amb la quasi segura presència d’altres illes de la líledite-
rrània .

CREAClO D'UNA ASSOCIACIÚ DE V/ETNS A LA VgNDA DE PORTD-SALER

El dia 6 de juiiol quedava constituïda a Can Jaume Paret (Porto-Saler)
la primera Associació de Veïns de Formentera : l’Associació de Veïns de

la vénda de Porto-Saler .La reunió ,convocada per la Comissió de Veïns,
comptava amb el següent ordre del dia :

a) - Creació de l’Associació de Veïns i elecció de la Junta Directiva
Provisional .

b) - Debat de la problemàtica de la vénda de Porto-Saler(femer Can lïlar —

roig,port esportiu,camins,construccions etc.) ,

Una vegada acordada la creació de l’Associació pel nombrós públic
tent (pràcticament la totalitat dels veïns) ,es procedí a l'elecció de la
Junta Directiva Provisional ,que queda' constituïda de la següent

assis-

manera:



President : 30SEP COLCITIAR i FERRER

Vice-president : ANTONI RIBASii RIERA
Secretari : AQUILINO YERN i COLOÍÍIAR

Interventor: SALV/ADOR SERRA i FERRER

: VICENT FERRER i ESCANDELETressorer

Vocals : 30AN PORTAS i (TARl , 30AN RIBAS IÍ1ARI,PERE 30AN iyiARI,30SEP YERN i
VERDERA, PERB YERN i HflARl, VICENT RIERA i RIBAS,DIONISI ItlARI i
ITIAYANS i VICENT CASTELLD i VERDERA .

Després de l’elecció la 3unta Directiva acordà els següents punts:
-Convocar una taula rodona amb la presència d’un regidor per cada partit
pel dissabte dia 12 de juliol al bar "La Palmera"(Can Xymeu ^all),amb la

de la zona .

Directiva per la redacció d’un lYlanifest

la finalitat de debatre la problemàtica
^Anomenar una comissió de la 3unta

Pel seu in teres, reprodu ïm el text d’aquest (Ylanifest a continuació :

iriANIFEST DE L’ASSOCIACIQ DE VElNS DE LA VÈNDA DE PORTO-SALER

L’Associació de Veïns de la Venda de Porto-Saler vol expossar als organis-
mes locals i provincials,! al públic en general,la postura dels veïna sobre
els diversos problemes que afectan a la zona del seu àmbit,! que són els

següents:
Ier)-La vénda de Porto-Saler és una zona agrícola i ramadera amb una gran

majoria de petites propietats,! algunes finques rústiques amb gran futuí
com a explotació agrària;zona de boscos amb gran interés forestal i de
caQa;poblada de cases pageses i nombrosos xalets d’estrangers•Té una

costa relativament baixa,amb una considerable riquesa piscícola,junt
amb un.port natural bastant arrecerat dels vents dominants,que-ha sét
refugi ancestral de les embarcacions de la zona.Un dels fins fonamentals

d’aquesta associació serà la defensa d’aquestes característiques
figuren aquesta zona a l’actualitat •

que con

2on )-Po3sible abocador d’escombraries a Can ÍYIarroiq«Davant les noticies i

aparescudes darrerament a la premsa,a les quals s’informava de la possi
ble instalació d’un abocador d’escombraries a Can JYlar roig, aquesta asso-

ciació vol fer veure la seua total oposició al dit projec te,propugnant

que la millor forma de aol.lucionar aquest problema seria un forn cre-
matori.Som conscients de l’elevat cost que aquesta sol.lució comporta,
així com de la seua escasa o nul·la rentabilitat;però creïm també que

l’illa de Formentera té unes característiques molt peculiars i que hi
ha que considerar l’absoluta necessitat d’aquesta instal·lació al preu

que sigui,comptant amb l’ajuda dels organismes estatals,autonòmics i

privats si és necessari •



3er)-Port esportiu de sa Pedrera.A la zona on es pretén construir-lo hi es-
tan la majoria da les embarcacions dels residents de la zona,i tan la
dita badia com els seus voltants és una de les zones que encara es man-

tenen conservades a l*illa.

4rt)-E3tany des Peix .Consideram que l’Estany des Peix segueix estant con-

taminat i,per tant,exigim dels organismes públics una sol.lució dràsti--
ca i urgent a fi d’eliminar d’una vegada les altes cotes de contamina-
ció existents que estan arribant a limits molt perillosos•També és im- ^

prescindible empendre un pla encaminat a la neteja i regeneració de la
seua flora i fauna que està en greu perill d’extinció •

5e)-Camins.La totalitat dels camins de la zona estan pràcticament intransi<
tablea,creim que seria convenient prendre les mides oportunes per sol.-
lucionar aquesta situació.

6à)-Recullida d’escombraries.A Porto-Saler hi ha alguns contenedora d’es-
combraries però resalta que no es recull el seu contingut tan sovent
com seria piecessari i quan es recull se’n deixa molta esbarrejada pels
voltants,sent aquestos focus de contaminació i pestil.lència.Exogim a

l’Ajuntament que prengui les mides necessàries per una neteja adequada
d’aquestos llocs .

7à)-Urbanisme .Estant una de les poques zones tranquiles de Formentera i Ji

desitjant que continui estant-hi ens oposam rotundament a qualsevol ti-
pus d^urbanitzacions o de projectes urbanístics que rompin l’actual

equilibri de la zona i del seu paisatge .

aà)-Telefon.Al ser una zona suficientment habitada i distant dels minims
serveis públics,creim que és imprescindible la instalació d’una cabina
telefònica a un lloc cèntric de la zona .

9é)--Tran8ports escolars.Al estar a uns tres Km.de l’escola màs pròxima,! no
havet-tii transport escolar, exigim a l'Ajudtament i al ITlinisteri d’Educa-
ció i Ciència l’instalació d’un servei d’autocar pels al.lots d’EGB i
Preescolar ,

10é)-Torre de la Gavina .Instar a la Comissió del Patrimoni Històrico-ar-
tÍ8tic,que davant el greu estat de deteriorament d’aquesta,prengui

per la seua restauració,així com per preservarles mides oportunes
la zona dels voltants de tots possible edificació.

Ilè^-^Cans amollats.Davant els constants problemes ocasionats pels cans

amóllate al bestiar,exigim a la Corporació lYiunicipal que faci efectiui
els acords presos a aquest respecte .

LA JUNTA DIRECTIUS DE L ’ ASSOCI AC 11) DE UETNS DE PORTO-SALER
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SNCAfíA ES VIU A GRECIA !!

LES FILADORES DE LES LLARGUES TRENES.

Mai es tallen els cabells i arriben a velles amb llargues
i fines trenes argentades que es cobreixen amb un mantell color cas-
tanya fose* El seu vestit, del mateix to que el mantell llarg fins
als talons i amb diverses sobrefaldes, es cenyeix sota el pit amb im-
perdibles especials, mantenint els pits jiints i empinats. Les dones
dels pobles del Jònic es senten org^loses dels seus vestits tradi-
cionals i els fan servir encara avui, especialment a l*illa de Lef-
kas«

A l'ombra de les verdes parres, les filadores treballen
amb els antics fusos,la llana de les cabres que elles mateixes cui-
den; fa calor el sol braseix les oliveres, la gent s*amaga a les
casetes blanques i emblanquinades, sota els sostres de parres pen^
jants, al costat dels jardins de flors grogues i vermelles.

"Ya Su” et saluden quan passes, "zelis neró ?** (hola, vols
aigua?).

Pocs resisteixen el sol de la migdiada, regua el sil.lenci
al poblat, els grills canten, protegits per les espesses branques,
un vell assegut vora el seu cafè et convida a menjar xindria, una
música sona a la llunyania.

A la tarda la vida recomença i ens endinsem pel carrer
polsagós i empinat al cor del poble. Algunes dones enfeinades co-
meneen a preparar el sopar, els homes s'asseuen al portal amb el
seu ''Kopoloi"(l) i el seu cafè» els mens juguen al carrer , l'aire
fa olor d'orenga. I seguim caminant i ems trobam de nou a la monta-
nya, el vent assota els molins, la terra tan sols ofereix matolls

descobrim un oasi de verdor^punxuts. Agafem iin caml a l'atzar, i
Un verger, els camps de cultiu a una vall amgádai arbres fruiters
ametllers, vinyes,! un refugi per a les cabres. Un asè solitari ens
mira atentament, pareix que vol venir amb nosaltres però está jÇermat.
Una Çamilia toma a la seva plantació, la dona sobre l'ase amb els
fusos a la mà, un nen agaga les riendes, l'home mena les cabres: Es
hora de tomar al poblat, la feina del dia s'ha acabat. Però les fi-
ladores mai acaben, i segueixen filant, així com segueixen visquent,
i així com les seues trenes segueixen cresquent.

• • •

(l) El "Kopoloi” es una espècie de rosari que usen els homes,
que no sigui amb fins religiosos.

encara

TERESA ROCA
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ENCARA ES VIÜ A GRECIA !!

ITACA, PATRIA D’ÜL.LISSES.

Qiialsevol pescador de Vassiliki o Sivota te d\irá fins a
Itaca si 11 ho demauies bé, 1 si 11 oaus simpàtic t*oferirà pa aiob
formatge pel camí 1 potser tenguls la sort de sentlr-lo cantar men- .

tres estira l·liam o fa timó. Sdn \mes quatre hores de viatge, hores
en les que et sents com un esser diminut surant sobre una mar tran-
qull·la entre altes muntanyes desàtiquest 1 illots sol·litaris. Es «
temps pot allargar-se si el teu pescador decideix aturar-se per es-
tirar l'ham i tu també pots provar sort, els peixos dol Jbnic acu-
deixen aviat a la cita*

IM vaixell de línia te duria a Vathi, la capital de Itaca
un port agradable però ple de velers i viatgers en tiíuisit* El
creuer "lonis" s'atura aquí en el seu trajecte de Cetal.lònia a Cor*
fú i la seva sirena pareix que fa retumbar l'illa sencera tot i con*
vertint Vathi en un centre de moviment, abraçades i comiats.

Però el pescador te durà a un altre lloc, un poblet del
Nort anomenat Kioni, i abans de partir et dirà que aqul hi passaras
molts dies i et recordará que no deixis de visitar la cova sagrada
d'Apolo.

Itaca és encara més petita que Lefkos, més esquerpa i de«*
solada. No hi creix gaire cosa a la seva terra rocosa a excepció de
les familiars oliveres només alguns perers, ametllers, vinyes i mo-
res salvatges. La línia de la costa es d'una bellasa extraordinària
i singular* un pot partir al fer-se de dia i caminar tot el dia es-
collint a l'atzar un estret carrerany entre les mates, i trobarse
de cop i volta damunt d'un pujol on la vista panoràmica talla l'alé
on no es divisen esers humans. I el dia següent, escullir un altre
camí dels penya-segats i seguir-lo fins que acaba a una platja blan«
quinosa i deserta, o a una coya on Artemissa i Apolo eren venerats.
Els esperits dels déus de l'Olinq). estan vius a aquestes terres es-
querpes i pareix que els seus habitants ho senten, potser incons*
cientment. A Kioni vaig parlar amb algunes dones que em paresqué qu<
tenien un poder especial, com si estassin il.luminades per una forçi
superior.

Una furgoneta de càrrega ens duu a Stavros, poble de l'in-
terior, creuera de camins, i a Prijes, un altre port a pocs Kins. de
Kioni. L'illa és imiforme, el paisatge alt, i abrupte no varia.

Ens conten que Ulises sidorava aquesta terra, la seva pa-
tria, i que els deus el mantengueren llxmy d'aquesta durant 10 anys
per provar.lo. i que sortí victoriós d'aquesta prova aconseguint de
nou la seva pàtria i la seva muller Penèl·lope que li havia guardat
fidelitat.

Diuen també que les dones d'Itaca són sempre fidels als
seus homes i que esperen el seu retorn de la mar teixint preciosos
tapissos.

TERESA ROCA



HOTSS SOBRE hk FLORA DE FCBMENISRA (Continuació)

Vores dels camins: Les cunetes de les zones rurals, no nomes a Formentera
sino a tot Europa, s6n un bon lloo pels recol*lectors de plantes* En el passat
aquestes pastures en miniatura eran usades per a alimentar vaques, ovelles, cabres,
etc* però avui, amb l'introducció dels cotxes i la gasolina que cont^ un alt percen-
tatge de plom, aquestes plantes han enverinat bastant bestiar, a causa d'aquest plom,
fins al punt de que a alguns llocs la llet a arribat a resulta perillosa al consum
humà* El plom de la gasolina es expulsat pel tub d'escapament i dipositat damunt
les plantes en creixement* £1 plom que cau damunt la terra es va acumulant i les
plantes el recullen i l'enmagatzemen en els teixits, i així continua el cicle fatal*

Per aixd no es d'aconsellar l'agafar plantes medicinals o per a l'us cul*linari
d'aquestes cunetes, encara que hl hagi exemplars esplèndids. N'anotarem algunest

(Harree)
(Llengua bovina)

(à11 de moro)
(Xiobria)

FQENIOULIM QFFIOINALIS (o VULGARIS)
URTIOA DIOICA L.
OXALIS PES-CAPRAE

SALVIA VERBENACA L.
ECHIIM LYCQPSIS L.
ALLIÜM ROSEÜM L.
CaiCORIUM INTÏBÜS L.

(Fonoll)
fOrtiga grossa)
(Vinagrella)

Terres lleugerament àcides» Es estrany el fet de que, encara que les terres
àcides estiguin generalment associades amb àrees plujoses que disolen i extreuen el
calci, existeixen zones d'aquest tipus a Formentera malgrat l'escassedat de les pluges*
Una d'elles es troba a la zona d'arbres del Cep de Barbaria-, però la mes rica es troba
a la pujada de la Mola mòs amunt de l'hotel "Entrepinos^* Moltes de les plantes que
viuen en aquestes condicions ebn anomenades caIcífugues perquà són incapaces de tolerar
calg en quantitat en la terra* Però hi b» que assenyalar que, a causa de la presencia
dels pins, la flora aquí es limita a les plantes que poden tolerar els vessats químics
d'aquestos *

Tambà hi ha .que racordar que aquestos llocs de terra lleugerament àcida perdura-
ran en tant que els arbres que els cobreixen hi suguin, ja que, ei es tallen, el mes
elevat grau d'evaporació subsegüent elevarà el nivell de calci d'aquestos sòls amb la
conseqüent extinció de les caIcífugues* Les plantes que citam a continuació es poden
trobar a aquestos llocst

(no ó's calcí fuga)(Pi)PINUS HALEPENSIS
ERICA MULTIFLORA L* . (Cepell)
ARBUTÜS UNEDQ L*
CISTUS espòcies
CYTINUS HYPQCISTIS L.
ANTHYLLIS CYSTISOIDES L*

(Arbocer)
(Estepes)

(Margalida)
(Aubada)

(Xuclamel)LONICERA IMPLEXA

Arees d'ombra i humitat permanents» Aquí hi ha, naturalment, molt poques zones
d'aquestes, i les que hi ha, estan confinades als interiors de pous i sínies* A mida
que el nivell d'aigua subterrània de l'illa continua baixant a causa de l'increment
del nombre de pous, alguns dels pous mós antics, i la majoria de les sínies, han estat
abandonats conforme l'aigua es feia mós salobre* Dins d'aquestos pous, i sorgint
de les pedres dels seus costats, es troben algunes petites plantes que pertanyen a la

^ familia de les falgueres* Tambó hi ha, a la Mola, un barranc profund i ombrejat,
que a alguns llocs presenta aquestes mateixes condicions, que donen lloc a les
mateixes plantes*

Personalment conec dos casos molt interessants de plantes amants de l'ombra,
portats aquí per espores de la manera descrita prèviament al considerar les espècies
exòtiques de l'illa* Un amic de Formentera, molt afeccionat de les plantes, va trobar
un exemplar de PTERIDIUM AQUILINUM (Falguera), que creixia dins una cisterna abandó-
nada i dins de la qual his havia una mica de terra i alguns centímetres d'aigua*
S'havia tapat la cisterna per a evitar que els animals hi caiguessin i la planta treia
él cap per una creca de la coberta. Tenia una altura de qua.ai dos metres, i tenia
les rels a l'ombra i a l'humitat permanent 1 el seu cap al sol*

Un altre cas estrany va ser el d'un tanc que va esta filtrant aigua durant trms
o quatre anys, i al cap d’aquest temps havien nascut un bon nombre d'exemplars d'EQUI-
SETUH (cua de cavall) d'una espècie no identificada* Quan varen reparar el tanc 1
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la terra es va secar, aquestes plantes simplement varen desaparèixer.
Veim ido, que, i tot dins d*aquest microclima petit i especialitzat, Formentera

ès interessant i capaç de produir resultats sorprenents. Incloem algunes de les
plantes que regularment es poden trobar a aquestos llocst

ADIANTUÍ4 GAPIL·LUS-VÈNERIS L. (Falzia)
(Rapa de frare)

(òapellets de paret)
ARISARUM VüLGARIS
UI4BIL·I3U3 RUPSSTRIS

(Ra pa )ARUM ITAL·IGUM

(Gontinuarb)FRÁNK JAGKSON

HE DESPERTAT I HE ESTIUflAT

Els ocells aquest mati
m’han tret

d'un mal somni

i cantant-me a cau d’orella
m’han obert els ulls
de la nit

i la llum de l’albada
m’ha desfet

l'encantament d’ahir

i he despertat
al dia

i he estimat

la vida

i he vist al Sol tremolós
darrera d'un nuvol gris

d’aquest mati
un xic plujós
i he sentit el Sol jove i fort
que omplia el nuvol gris
del meu pit
amb llum d’or

i he despertat
al dia

i he estimat

la vida •

TERESA ROCA

i



LA NOSTRA LLENOLA

TEORIA GRaiATICAL.

Cadira, cadires; Taula, taules
Quan una paraula acaba en -A- no accentuada es fa el plural

ES, però en quan a l’escriptura de les consonants anteriors a la ter-
minacid, de vegades hi ha que fer canvis*

Per exemple: Boca, boques; Plaça, places;; Aigua,aigües; Ta-
ronja, taronges; Vaga, vagues, tenen canvis, peró

Porta, portes;Xemeneia, xemeneies; Poeta,poeta; Teulada,
teiilades no tenen canvis a Des consonants precedents*

ELS MOTS

El brollador

L * avinguda
La clavaguera

finmagetzemar
Magatzem

L'andana, voravia
L'entrepà
Les escombraries

La lleteria

La peixeteria
El cendrer

L'escuradents

El sxirtidor

La Avenida

La cloaca, alcantarilla
Almacenar

Almacén

La acera

El bocadillo

La basura

La lechería

La pescadería
El cenicero

El palillo

REFRA.MYS

I

A la plaça no parlis massa*

No hi ha mal que cent anys duri*

Es hbmens no s* amiden a palms*

1
1
I

i
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í.

1

Ï
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ENDEVIMETA

De dalt he baixat

ningú em diu bon dia
però aixi mateix
som ben requerida

FRANCESC E3CANDELL

DESIG

La nit és fosca

Plou* Per dalt i per baix
Estic enfangat de desig
pensant en tu amb ànsia irrefrenable
i anhelant tenir-te més i més

La teua veu angelical

(encara que no sé com sén els àngels)
retiimba dins la meua oïda

Ja confonc realitat i fantasia

i sent músiques, carícies i bufecs
i jo, també bufegant,
et record i, despert, somii
amb el teu cos,

la teua veu, les teues rialles
El mau desig esdevé forfoll,
paroxisme, èxtasi
i m'oblid de la meua realitat

que, a la fi, també és la teua
aquesta nit d'hivern.

• • •

• • •

• • •

f

FRANCESC SSCÀNDELL



PLOU i FA SOL

passat per tal de posar enSermpre és descoratjador haver de parlar del í
evidencia que la situado present és crítica.D’altra banda,és molt relatiu

l*èxit que es puga obtenir amb la comparado de diverses èpoques,puix l’escala-
da técnica de l’home motiva a cada descobriment important,una nova postura
d’aquest davant la realitat .

¿Quina és i quina ha sét l*actitud
la nostra llengua?.Si mos remuntam uns cents d’anys endarrera,veurem que nal-

? tros érem pagesos de la part Nord del Principat de Catalunya i que parlàvem
llengua diferent del castellà o del rrancBs,però que se semblava bastant

l*occità(l) .Ln aquella època és castellà(o espanyol) era per naltros una
• llengua forastera( en el sentit de que no 1' enteníem;,i conaideràvem el caste-

llans tan estrangers cum hi consideram ara els alemanya : Catalunya era una
nació amo un govern propi •

Naltros entran en joc quan el rei català Oaume I va començar la guerra con^
tra els moros.La gent que habitava les zones més pobres i més poblades va ser
cridada a treballar les noves terres: aquelles que els catalans havien guanyat
als moros. Entre aquestes terees hi havia les Illes Balears i el País Valen.-
cià entre altres .

Això va passar fa més de set-cents anys.Llavors els habitants dl Eivissa i
Tormentera gaudien d’uns privilegis especials dins la nació catalana i l’úni-
ca llengua d’aquesta gent era el català;els pocs que sabien escriure només ho
sabien fer en la llengua que parlaveniel català .

L’any I.7I5 l’exèrcit castellà va invadir els Països Catalans.L ’ any 1.783
surt un decret que obliga als estaments públics a fer servir el castellá(2).
L’any 1.823 es comença a ensenyar en castellà a les escoles:fins llavors l’es-
cola s’havia fet en català.Els formenterers i eivissencs,com els altres cata-
lans,vàrem ser víctimes d'aquesta agressió lingüística i política .

Amb tot,no va ser fàcil implantar el castellà a les nostres terresí rencara
hi ha gent que no sap parlar el castellà ni poc ni mica i que l’entén bastant
malament .

dels formenterers i eivissencs davant

una

a

LA SITUACIÓ PRESENT

A Formentera (Eivissa ha seguit un procés semblant) es varen veure els pri»
mers forasters fa una trentena d’anys,però quasi tots els que es quedaven a
l'illa varen acabar parlant com naltros.No ha passat així amb els que han arri-
bat fa pocs anys;‘· aquestos varen arribar de colp,i quan varen veure que eren
quasi tants com els formenterers varen constituir-se en comunitat apart: tot
estava al seu favor(lleis,escola en castellà,etc.).Els formenterers mos vàrem
sentir lingüísticament inferiors i vàrem començar a aprendre el castellà pen-
sant que és una llengua més important : en castellà parlen els governants,en
castellà el parla més gent que no el català(3) ,molts estrangers saben caste-
llà,la burocràcia activa en castellà,en casrellàparla la televisió i la ràdio
etc.

D’acord que per ser parlants d’una llengua minoritària hem de conçixer una
segona llengua de relació.Però aquesta segona llengua no ha de servir per ofe-
gar-nos a naltros mateixos•Veureu : Suïssa és un estat on es parlen quatre
llengües,! cada una d’aquestes és oficial al lloc on es parla;Canadà és un

-Estat amb una majoria de gent de parla anglesa,però un ciutadà de parla fran-
cesa es pot oirigir a 1’aomisnistració en francés tranquil.lament.Aixó només
vol dir que en aquestos estats tuts els ciutadans són considerats de primera,

.mentre que a l’Estat Espanyol hi ha ciutadans de primera(els que parlen
tellà),uns ciutadans de segona : catalans(País Valencià,I lles Balears,Catalu-
nya) bascos,! juns ciutadans de tercera:gallecs.

Entre tanta dessolaciò llueix l’esperança: un grup de gent jove(4) que ha
començat a interessar-se per naltros,per lo que és nostro,! que té confiança
amb tu,POBLE DE FORIY.ENTERA .

Treballem al seu costat: per un Estany d’es Peix net,per una illa presenta-
blej contra 1'especulació dels sicaris del cacic d ’ Eivissa;per un centre de
BUP oficial a Formentera;per una escola on s’ensenyi la nostra llengua i en la
nostra llengua;per uns drets que tots,com a persomes,tenim; parlar en fórmente-
rer a qualsevol dels llocs que es parla en català.

en cas-

4



WOTES :

l) L’occità és una llengua parlada
coneguda com "fïlidi de la Trance"

a tota la part de l’estat francès
•Actualment es troba en procés d’extinciò.

2) Com comprendreu,això no es podia posar en pràctica entre
ni tentenia castella ni tenia ganes d’aprendre’l •

una gent que

català el parlen, segons un cens de l'any 1960 .més de sis milions '
sense Bstat’ï"^ considerable si tenim en compte que som una nació

noms n’hi alguns realment prometedors:Bernat3ean Serra,Francesc Tscandell,Jaume Uerdera i molts d’altres.
Joan

30SEP SERRA

Una nació sense estat,
un poble sense

llengua? (II)
Si durant la dictadura hom podia atribuir les moneda lingüística vàlida arreu i per a tot necessària,

és a dir, amb la llengua espanyola. La coneixença
d’aquesta continua essent, segons la nova constitució,
un deure ineludible de tot ciutadà de l’estat espanyol,
alhora que constitueix un dret el fet de servir-se’n.

causes del ràpid deteriorament de la llengua catalana
a la política repressora del règim —al temps que hom
confiava ingènuament en un no menys ràpid redreça-
ment tan aviat com s’aconseguís d’acabar amb la bar-
bàrie feixista—, a hores d’ara, tres anys llargs després Ara bé, atès que hom, ja que no al deure, sí que,
de la fi nominal del franquisme, en vista de quines almenys al dret, pot renunciar-hi, i atès que el text
han estat i no han estat les mesures empreses fins al constitucional no preveu en justa contrapartida l’obli-
present per tal de reparar la llengua i la cultura cata- gació dels espanyols rerfdents a les comunidades autó-
lañes dels greus danys que li han estat infiigits i en nomas de conèixer-ne, si més no, llur llengua respec-
vista també de les perspectives existents en aquest tiva, pot donar-se el cas teòric d’un català i d’un es-
sentit de cara al futur immediat, és de constatar: en panyol , que, tot i atenir-se—o millor dit, pel fet d’ate-
primer lloc, com els actuals responsables de saldar nir-se— escrupolosament al que els dicta la llei de lleis,
efectivament el règim anterior i de bastir-ne un de es vejpn impossibilitats d’arribar a una correcta com-
nou (és a saber, el govern central espanyol en tant que prensió mútua.
detenidor del poder d’estat i les forces polítiques del Aquest exemple, caricaturat però dedujt ló^^*
Principat en tant que representants dels interessos del cament d’una interpretació literal de la constitució,
poble de Catalunya negligeixen o entrebanquen amb explicita precisament unes amlüguitats en la nova legis-
concessions distractives la inqüestionable i més que lació que son fruit tant d una impotència com d una
mai urgent necessitat de procedir a normalizarrús de ferma voluntat per part de l’estat espanyol de prosse-
la llengua catalana per assegurar-li un tractament guir, per bé que amb d’altres mitjans mes subtils
prioritari i restituir-la aixf, de facto; en la seva inalie- d’acord amb les actuals perspectives, amb la política
nable condició de llengua nacional de Catalunya; en d’annexionisme lingüístic i cultural de les nacions no
segon lloc, com el ple restabliment de la llenca ca- espanyoles. Una impotència, d’una banda, en tant que
talana i la seva igualitària equiparació funcional i el franquisme, les oligarquies que el patrocinen, no
ideològica amb l’espanyola no tan sols ha de resultar reíxen a bastir una suprastructura estatal prou rígida
de la prèvia i imprescindible creació d’uns marcs ins- i monolítica per consolidar amb caràcter irreversible
titucionals polítics i culturals que permetin l’autorea- una concloent centralització espanyolitzadora i per
lització lingüística, sinó també de la mateixa capacitat ’ exterminar la llengua i la consciència col.lectiva de les
de resposta de la societat catalana per precipitar una nacions sotmeses: d’aquí que els successors del fran-
dinàmica autòctona d’expressió lingüístico-cultural quisme, en la mesura en què són els fills d’una vergo-
que, tot fent front als condicionaments que l’afecten nyant impotència històrica, es vegin obligats a reco-
(fiom ara el bony contret durant els decennis dictato- néixer, si més no formalment, l’existència d’aquestes
rials, el fet de ser una llengua minoritària, en termes llengües, a fer-les objecte d’un tractament especial,
absoluts, en comparació amb la llengua amb què. Una ferma voluntat annexionista, d’altra banda, en
conviu, etc.), i reïxi a imposar-se normalment a tot tant que l’objectiu últim d’aquest tractament especial
el conjunt de l’actual societat caWana en virtut de de les llengües no espanyoles no és altre que el d’evi-
llur qualitat intrínseca i vàlida pertinença. , tar-ne la plena equiparació amb la llengua espanyola

A) Pel que fa al govern central espanyol, és i preservar ies d’una massa ràpida —a hores d’ara im-
evident que el problema de la plena normalització procedent— extinció. Res no exemplifica millor el
lingüística de les constitucionalment anomenades doble caràcter de succedani i de sàvia aplicació de to-
comunidades autónomas no és mal sinó en la mesura leráncia repressiva que revesteixen les mesures estatals

empreses per tal de “protegir” les llengües no espa-
nyoles, que el decret pel qual s’estipula l’ensenyament
del català a les escoles del Principat. Aquest decret no
evidencia tant la trista realitat que ja no és possible
d’aprende la llengua catalana tal com s’aprenen totes
les llengües —per simple i directa immersió en el medi
en què es parlen—, com els designis del govern central

més que no pas descriptiva prescnptiva; un status, espanyol, de barrar el pas a un procés efectiu d’imme-
en definitiva, que els impedeixi d Interferir-se, no ja a diata i plena catalanització,
nivell estatal sinó fins i tot de comunidad autónoma,
amb la que s’entén que ha de continuar essent única

en què, a efectes d’estratègia electoral interna i
d’imatge política de portes enfora, li cal sostreure
llurs llengües del status de llengües maleïdes a què
les havia sotmeses el règim anterior i atorgar-los-en
un de nou, més flexible i tolerant, que les identifiqui
amb valors emotius, folklòrics i literàrio-culturalistes,
en el qual estiguin dotades d’una funció apreuadora

Continua



Una nació sense estat, un poble sense llengua? (i III)
teH per facilitar una integració qua Ja as preveia
Inevitabiemant neceiiiria, L'exprestlò “els altres
catalansV; a mesura que aquest “altres catalans"
augmentaven en nombre I puixança, sorgia encara
un nou eslògan qualificador tendent a manifestar,
nl que fos teòricament, la possibilitat d’Integra-, pla Identitat—, i, an las generacions successives. Ja

nascudes a Catalunya, llur definitiva Integració a
aquesta. Els polfties catalans, desorientats, man-
cats d’una aprofundida assumpció del fet nació-
nal català, amesellats davant l’esperança d’aconse-
guir una mica més de poder I davant l’amenaça
d’haver de tornar a les catacumbes, incorren en
els mateixos plantejaments reduccionistes i false-
Jadors establerts per la dictadura i prossegults per
l’actual neoierrouxisme, 1 s’expressen, doncs, con-
segUentment, en termes d’‘*lmposar’’ i no “Impo-
sar" la llengua, d’actuar o no actuar com van fer

gua inequfvoques: Catalunya i el català. El darrer ol* espanyols amb els catalans, etc. Els polftics ca-
pas d’aquest procés de tabuitzacló del nom da talans s’estan de comprometre’s decididament en
català —en demèrit dels catalans I en favor dels - polftlco-cultural que meni a la progres-
espanyols- és l’emprès, significativament, pel qui *lva equiparació a tots els nivells del català I de
en teoria ostenta el càrrec més important de la l'espanyol -^a qual cosa comportaria un tracte
polftica catalana quan s’expressa amb al terme de preferenclal de la llengua catalana per tal de fer-la
"ciutadans de Catalunya", presumiblement par ‘*®· *0* accessible I utilitzable als espanyols de
tal de no ferir susceptibilitats dels espanyols -els Catalunya-, aixf com de desentendre’s d’aquesta
catalans Ja és ubut que no en tenen, entre d’al- llongua autòctona I d'abandonar-la definitivament
tres coses perquè, com velem, formalment han a la Incessant fagocitosi de què és objecte per part
deixat d’exIstlr— I presumiblement també utillt- l'ospanyol. Els polftics catalans Juguen a voler
zant al nom de "Catalunya" com una simple de- nedar I guardar la roba I adopten, doncs, davant
nominació d’una zona geogràfica determinada, el problema de la llengua, actituds hfbrides I con-
situada al nord-est de “l’Imperlo español”. temporitzadores. Els caldria potser parar esment

que, amb llur comportament, amb llur ambigüitat
SI el mateix terme designador de l’ètnia, el I mitges tintes davant la magnitud de la qüestió

quat té al capdavall per referent la identitat aquí plantejada, no fan més que contribuir al pro-
d’aquesta, resulta, donds, a hores d’ara suspecte, cés de substratització i extinció a què es veu ac-
no cal dir com esdevé maiflable I embarassós allò tualment sotmesa la llengua catalana. En relació
que en constitueix un dels seus trets més imme- amb ella, tota presa de posició teòrica i pràctica
diatament caracteritzadors i diferenciadors, és a que no vagi més enllà de conslderar-la “llengua
dir, la llengua. Aquesta, un dels factors coheslo- pròpia" do Catalunya I que no tendeixi explícita-
nadors per excel.lèncla de tot nacionalisme —del ment a restituir-la "de facto" en la seva encara
naturaliste perquè no en té d’altre nl faltà que II usurpada condició de “llengua nacional de Cata-
fa, 1 de l’espirituallsta perquè n’Imposa un a costa lunya, només fa que introduir lleugeres variants
de la liquidació de les altres “{Hablad la lengua gn la persecució desencadenada a partir del 39 en
del Imperio; Parlez propre, parlez françals)—", es- contra seva I en contra de tot el que implica
devé un factor disgregador en ei si d’una societat
heterogènia sotmesa a unes mateixes estructures iv
estatals uniformadores. Els encarregats de vetllar
per la unitat I la cohesió del tot social renuncien, og fotg |g present anàlisi, no se’n poden ex-
doncs a tractar la llengu'a autòctona, pilar fona- tréure —nl se’n volen extreure— sinó preguntes,
mental fins ara del nacionalisme català, com a formulades, això s(, amb un to malèvol I amarg,
component Imprescindible del concepte d’identi- Preguntes del tipus de com ha de ser possible —I
tat colJectIva. Renuncien també a la integració iig ha de ser—, en aquesta avançada segona mel-
lingüística I cultural dels espanyols, en tant que tat del segle XX, d’aconseguir que perduri I es de-
mesura superadora de la divisió avui existent, I senvolupi la llengua 1, per tant, la cultura, d’una
això no pas Unt per consciència de la pròpia fe- nació mancada d’estar; de com pot resoldre’s el
blesa davant el govern central espanyol —el qual dilema d’Integrar una part d’una població, que,
impediria òbviament l’adopció de mesures expe- tot I residir-hl no ha assumit encara la realitat

nacional catalana, sense disposar d’escola nl de
"mass-media"; o bé de com Introduir aquesta es-

rent dels Immigrats vers Catalunya I la seva lien- cola I aquests "mass-media" en una població, una
gua, com per Inseguretat I confusionisme ideolò- part de la qual encara no ha realitzat la seva au-
gics propis. Els arguments clàssics I tradicionals tointegració conscient; de com, en definitiva, en-

degar, sense uns suports polítics efectius I, per
tant, sense una vida pública autènticament catala-
na a tots els nivells, un procés ilngüístico-cultural
prou extens I competent com perquè Justifiqui
í’existèncla viva d’aquesta llengua en virtut de Ics

marques, per cert, I, evidentment, en el cas que
hom disposi de dues marques a l’abast, l’una de
les quals presenti uns avantatges objectius sobre
l’altra, o, dit d’una manera diferent, en el cas -
d’un bilingüisme diglòssic, amb un Idioma, doncs,
relegat enfront de l’altre a determinades condi-
dons d’inferioritat, sembla molt clara quina ha
de ser la tria, si més no per part dels campions
per excdJència del pragmatisme ara i sempre I
aquí i arreu, o sigui, els polítics; els únics, d’aKra
banda, que disposòn, ara els uns, ara els alt
així cal esperar-ho—, d’un control efectiu sobre
els “mass-media".

a imperialistes, I això simplement pel fet que els
més conscients d’entre ells reclamen, d’entrada,
l’acceptació, per part dels Immigrats, de la reali-
tat nacional d’on han fixat llur nova residència
—la qual cosa no pressuposa la renúncia a la prò-

B) Que els detenldors det poder polític de
l’estat espanyol maldin, d’una manera o altra, per
destruir la llengua i la consciència de les nacions
sotmeses al seu Jou ha estat de sempre una cons-
tant històrica i, per tant, qua continuf complint-
se avui dia és un fet que no ha d’estranyar ningú;
ara bé, qua el gruix de les forces polítiques més re-
presentatives de Catalunya es-fàcin Implícitament
copartíceps d’aquesta lenta però sistemàtica des-
trucció de la llengua catalana és un fenomen
—motiu per a molts no tan sols d’estranyesa sinó
també d’Indignada sorpresa i reprovació— relati-
vament recent, tant com pugui $er-ho el breu
període transcorregut d’ençi de la mort natural
de la dictadura. Durant ei prolongat transcórrer
d’aquesta, tot el que era prohibit o simplement
mal vist pels Jerarques domiruints era capitalitzat
tot seguit per les forces de i’oposlció, les quals,
aprofitaven per convertir-ho en bandera I en eina
reivindicativa. A la brutalitat dels uns correspo-
nien les simplificacions dels altres. La qüestió na-
clonal catalana, en tota la seva complexitat I
especifitat ès Vèié dels del primer moment In-
volucrada en la primària dialèctica suscitada entre
ambdós pols oposats. Podríem dir que ni el pol
negatiu, representat pel franquisme, no aconse-
guí de subsumir aquesta qüestió en un passat que
es volia definitivament enterrat, nl al pol positiu,
representat per l’oposició, reexí a assumlr-1a ple-
nament en les múltiples Implicacions que de cara
ai futur comportava. Encetada l’etapa postdicta-
torlal, aquestes forces de l’oposició, esdevingudes
progressivament unes alternatives de poder, han
hagut de replantejar llurs estratègies i objectius de
cara a una acció immediata, d’acord, doncs, amb

criteris moderats i altament possibilistes que
resulten del fracàs de la ruptura I de la correspo-
nent Imposició de la reforma política. Llur for-
çosa acomodació als nous Imperatius vigents les
ha dutes a renunciar a bona part de les reivindica-
dons formulades durant els temps heroics i a
mostrar-se reticents davant d'altres que, tot i no
poder ignorar, podrien a llur entendre ser contra-
produents si es duien a la pràctica segons les exi-
gèncles teòriques en principi establertes. I, aixf, si
bé els polítics catalans no han ni de molt desistit,
ans al contrari, de continuar reafirmant Catalu-
nya com a nació í d’exigir, doncs, els drets que
com a tal li pertoquen no han pogut sinó mot-
trar-se reticents davant un dels problemes certa-
ment Indestriables d’aquesta reivindicació na-
cional, però a hores d’ara tingut per Inoportú.
Aquest problema és el plantejat per la llengua, la
“inoportunitat" del qual I les subsegüents acti-
tuds ambigües que provoca entre els polítics ca-
talans cal remetre a dues causes ben diferents:

a) Una raó pragmática. La qüestió de la lien-
gua no s’insereix avui dia en cap de les diferents
pràctiques de classe en vigor.a les societats indus-
trials, no en constitueix ni de molt un objectiu
prioritarl. Abans, encara en plena galàxia de De-
mòstenes i de Gutenberg, la constant i imprescin-
dible necessitat, per a tota classe social abocada
a la Multa pel poder, defer-se amb un Idiolecte o
llenguatge codificat propi -^n tant que vehlde
de persuassló I eina de simbolització apta per ex-
pressar en termes genèrics i comunament accep-
tables els interessos d’aquesta classe I la seva con-
cepció de la realitat— passava pel domini previ del
màxim nombre de recursos Inherents a l’idloma.
Actualment, però, la invariable lluita de cada cias-

l'assoliment d’un llenguatge propi passa Ja

cló, és a saber, “és català tothom qui viu I treballa
a Catalunya”, eslògan que traeix ja clarament un
una crisi de la consciència d’Identitat col.lectiva,
car, per tal de poder englobar tots els nouvinguts,
per tal da podar aferrar-se a la tan necessària I ca-
da cop més inexistent homogeneRat, renuncia a
enquadrar dins el concepte de català tants de ca-
talans escampats pel món que, per causes diver-
ses, nl viuen nl treballen al Prinéipat, però
ells mateixos són I se senten arreu on vagin repre-
sentants d’una nació amb una història I una lien-

res —o

b) Una raó teòrico-ideològica. Allò que po-
dríem anomenar el catalanisme històric travessa
avui una profunda crisi que afecta principalment
les bases més sòlides en què s’havia fonamentat
fins ara. Hi ha nacionalismes, com ara l’espanyol
o d francès, sorgits de la necessitat da Justificar i
de donar cohesió Interna a suprastructures esta-
tais artificioses, conformades tot al llarg del pro-
céi annexionista emprès per un estat Imperialista
-nacionalismes, doncs, de base espiritualista que
han hagut de recórrer a la metafísica més dema-
gògica “(España como unidad de destino en lo
universal. Liberté, Egailté, Fraternité,” etc.) per
tal de presentar com un tot el que no eren més
que nacions diverses sotmeses a l’arbitrl I interés
de la classe dominant d’una sola d’elles. El cataia-
nisme, en canvl, va ser des del primer moment un
nacionalisme de base naturalista, és a dir, fona-
mentat en realitats objectives, I això no perquè
no tenia cap estat a Justificar (el tenia, en tot cas,
a conquerir), sinó perqué les exigències amb què
formulava els seus objectius I èls seus drets es ba-
saven en la incontrovertible constatació dels trets
diferencials de la societat catalana, una societat
conformada unitàriament de manera natural per
una mateixa història secular compartida, una ma-
teixa llengua i una mateixa cultura. Era, doncs,

nacionalisme ètnic (que cal no confondre
amb el racial), la millor fonamentació teòrica i
pràctica del qual, a i’hora de lluitar per Catalu-
nya I les seves llibertats nacionals,era precisament
la de mostrar les més que evidents diferències his-'
tòriques, lingüístiques, socials, culturals, econò-
miques, etc. que aquesta ètnia presentava en re-
lacló amb la dels espanyols. Ara bé, a conseqüen-
cla de les grans immigracions dels darrèrs decen-
nis, la composició ètnica del Principat s’ha vist ra-
dicalment alterada, fins al punt que avui la seva
societat no resulta ni de molt homogènia, sinó
tot al contrari, car es troba escindida en dos grans
grups més que diferents entre si. Aquesta nova sl-
tuacló no tan sols ha originat i origina una llarga
sèrie da problemes pràctics relatius a la mútua
convivèncàa d’uns i altres, sinó que també fa tron-
tollar les bases suara adduídes d’homogeneitat
ètnica en què de sempre s’havia fonamentat el ca-
talanisme històric. La incertesa resultant, teòrica
I Ideològica, es tradueix essencialment en una eri-
sl del concepte d’Identitat catalana I an nous mo-
tius de recel i Incomoditat davant la llengua au-
tòctona.

On més clarament es revela l’esmentada crl-
sl d’Identitat és en la creixent tabuRzadó da què
ha estat objecte el terme “català", conseqüència
alhora de l'evolució seguida per les diferents de-
nominacions emprades per tal de feferlr-se als Im-
migrats. Després de desIgnar-los amb ais noms de
"murcianos" o de “xarnegos" I, ateses les conno-
tadons classistes I racials dels termes en qüestió
—que tanmateix no podien expressar Implícita-
mant millor la consdèncla que del fet diferendal
els catalans tenien I volien continuar tenint-
hom va empescar-se, en un intent Ingenu I volen-

que

uns

un

dlMves en aquest sentit—, ni tampoc per por de
l'actitud hostil o, en el millor dels casos, Indife-

de què s’havia servit Inveteradament el catalanls-
mo històric per tal de Justificar i exigir la norma-
litzacló en l’ús de la llengua (“escriure i parlaren
la llengua del poble", "ensenyament en llengua
materna", etc.) es giren ara en contra o en ma-
telx, atès que aquest “poble" I aquesta "llengua seves realitzacions presents I no de las d’un passat
materna” són en bona part espanyols. No cal dir massa transcendentallzat.
com el neoierrouxisme —que podria ser definit
com aquest capgirament sistemàtic dels conceptes
eonfiguradors del catalanisme per tal d’apllear-
los, ara que Ja disposa d’una base real I natural I
no té per què recórrer a sofismes retòrics,
massa espanyola establerta a Catalunya—s’aprofi-
ta d’aquest desconcert I ei fomenta; així, mitjan-
çant l’exercIcl d’una mecanicista però efectiva re-
versibilitat Ideològica, presenta els catalans com
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so per
de manera pràcticament exdusiya pel grau de
control que es pugui exercir sobre els “mass-me-
dia". Aquests constitueixen el veritable motor de
tot procés d’Integració I d’intercanvi simbòlic,
mentre que l’Idioma no n’és més que el combusti-
ble; un combustible del qual existeixen moltes

a la

un
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VEURE EL IYIDN D’AHIR I EL D’AVUI

Durant la primera meitat del segle XIV,el rei català Alfons el Btnigne
partí gran part del •’regne de València” entre dos fills seus, instigat per
la seva muller,Elionor de Castella . Els magistrats de la ciutat^de Valencia
s’oposaren a la decisiè reial i van fer saber al rei^llur decisió de ^otít
abans de consentir aquelles donacions. ”Ah,reina! Aço voliets vos oir? “
bla que va dir el rei a la seua esposa .Elionor li respongué,tot plorant
d’ira :

re-

, s em»

“Señor,no lo consentirà el rey D.Alfonso de Castilla,hermano nuestro,
que no los degollase a todos.” I el Benigne pronunci a llavors la famosa de-
clareció :

ás així subjugat com
e Hha a ells com

” Reina,reina! El nostre poble ¿s franc e no
es lo poble de Castella;car ells tenen a Nos com a senyor ,
a bons vassalls i companyons" .Les donacions foren revocades •

L’any 1383 Pero el Cerimoniós havia dit en les Corts;„
Si eagyardats vostres

veurets que sots los pus franchs po—furs e constitucions i privilegis
bles del món”.Semblantment parlà el rei (flartl l’Humà,em les Corts del 1403:

"Qual poble és en lo món que sia aixl franc de franqueses e de llibertats
ni que sia aixl liberal com vosaltres? ” •

Que els catalans eren(i som) amants de la llibertat ho prova el fet que
els pagesos remencesíla terra que treballaven no era seua i eren explotats
miserablement pels senyors feudals) aconseguiren el dret a la vida lliure a
darrers del s.XV,gràcies a la Sentencia arbitral de Guadalupe,pronunciada
pel monarca Ferran II .La llibertat personal que eUs pagesos catalans ja te-
nien a les darreries del segle XV,grans masses de camperols d’altres països
no la coneixerien fins als segles XVIII o XIX^.

La història ens presenta el poble castellà com el poble castellà com un
poble violent,imperialista,en el qual els seus governants tendeixen a subju-
gar els seus súbdits,tant com a subjugar els pobles conquistats a través de
la seva arma més forta : la guerra .

Adolfo Suàrez,fsnt honor en aquesta mentalitat,deia a “Nuevo Diario“el 21
de desembre del 1976 :

« e • e

^ ;í

” Pretendemos algo tan normal como que todos los españo^
les puedan expresarse en la lengua española que realmente hablan (sic!) y to-
do ello con naturalidad,sin perjuicio de la lengua común que España eligió
libremente y sin ninguna imposición y que es de hecho su unitario medio de
expresión hace ya mas de cuatro siglos” .

L’any 1713 les tropes catalanes foren definitivament derrotades per les
castellanes de Felip V .El tractat d’Utrecht (1713) posà fi a la llarga
rra entre catalans i castellans, i els Països Catalans sufriren una doble des
gracia: foren subjugats i foren dividits.Els territoris de Catalunya Nord
queden definitivament sota domini francès, Itlenorca és atribuida a la corona

britànica(els menorquins foren els mes assortats) i les aitrea Illes Balears,
el Principat de Catalunya i el Pais Valencià foren incurporats al Regne de
Castella (cal recordar que Isabel II és la primera a jurar com a reina “d’Es-
panya”, l’any 1833 : els monarques anteriors ho havien fet com a reis de
Castella) •

Ara veurem que el nostre coneixement de Castella no ha partit de la nostra
pròpia voluntat :
- José Patiño,delegat del Consejo
ció de Catalunya durant la preparació del Decret de Nova Planta,escriu :

gue

1

de Castilla per a informar sobre la situa-

“ el ^
,son apasionados a su pa*

tria con tal exceso que les hace trastornar el uso de la razón,y soiamente
hablan en su lengua nativa “ . —~

genio de los naturales es amante de la libertat • • • •

•^1 1717 s’aplica la Instrucción secreta dealqunas cosas que deben tener pre-
sentes los Corregidores del Principado de Catalunya que.entre d’altrp» ^
diu

coses.

Pondrá,(el Corregidor) el mayor cuydado en introducir la lengua caste*
llana,a cuyo fin dará las providencias más templadas i disimuladas
se consigue el efecto sin que se note el cuydado” «

para que



- Els anys 1768,1799,1837,1862 i 1902 foren testimonis de normes legals dest
nades a la implantació total i absoluta del castellà sn les terres de parla
catalana que estav/en sota el domini de l'oligarquia castellana .Ela franceso:
feien un altre tant a Catalunya Nord,però ü'una manera màs "fina" que els es*
panyols .
•• Un reial decret de 192b donava facultats als Governadors per a multar o em*
presonar als qui "se negaran a respetar ordenes del Gobierno o de alguna aut
ridad referente al uso o respeto a la lengua española" ; aixó incloïa "la ne
gativa o resistencia a usar la lengua española o a uso de otro idioma o dia-
lectoCsic!) en vez de aquella **

Aquestes normes (lleis) foren interrompudes,en part^,durant la Segona Rer
blica i restablertes i incrementades pel govern franquista en els quatre dp
cennis subsegüents a l'any 1939 .La repressió encara dura : no se'ns ha rp'
negut encara la plenitut d'ús de la nostra llengua i l'aparell estatal
en coneix una : el castellà •

El poble català ha reaccionat contra la imposició d'una llengua estrangera
resa istint—se al seu us quotidià (si escrivim en castellà es perquè no ens
han ensenyat a fer-ho com parlam) i defensant la llengua pròpia .

Podem concloure amb 3ordi Carbonell que " l'aftrmació que el castellà-o el
francès- ha estat adoptat voluntàriament pels catalans,encara avui repetida

(recordau el text d»A.Suàrez),às objectivament falsa .Només els decrets repre-
ssius i llur aplicació amb tot el poder de l'aparell de l'Estat Espanyol
francès,en ambaos casos forces exògenes,han aconseguit introduir-lo als Païso
Catalans".

• • #
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JOSEP SERRA i COLOÍTIAR

CELEBRADA EN OCASIO DEL XV! CONGRES INTERNACIONAL DE LINGÜISTICA
I FILOLOGIA ROMANICA

això és indispensable que
tant els programes didàc-
tics com els processos de
selecció* del professorat
siguin elaborats coordina-
dament per representants
científicament qualificats
de totes les terres de parla
catalana que tenguin titu-
laritat única i validesa aca-

dèmica per a tot el terri-
tori, tal com succeeix en
tota llengua de cultura, car
estam segurs que només
així la llengua catalana es
veurà lliure d'obstacles en

la seva normalització i po-
drà donar fruits esplendo-
rosos que la seva tradició
secular i la seva abun-
dant producció literària ac-
tual permeten d'esperar.

En fer nostra aquesta
declaració, expressam tam-
bé el desig que el progrés
en la normalització de la
llengua catalana abasti, a
més de l'ensenyament, els
mitjans de comunicació,
els usos administratius i
totes aquelles funcions pú-
bliques indispensables per
a la vida d'un idioma.

unes possibilitats reals de
normalització de la llengua
i la cultura catalanes des-
prés del llarg peíode d'o-
pressió que la mantenien
reduïda a l'ús col.loquial.

2) Que temen que els
termes en què ha estat
redactat el reial decret re-

ferent al País Valencià
—que parla en tot moment
de "Uengua valenciana”- i
el títol del de les Illes
Balears —que fa referència
a la "modalitat insular de
la llengua catalana”— pu-
guin introduir elements de
confusió que obstaculitzin
el procés mateix de nor-
malització.

3) Que, com a especia-
listes en la matèria, pres-
cindint de tota considera-
ció política, se senten obü-
gats a declarar;

a) Que la llengua cata-
lana, tal com és reconegut
per les acadèmies i les per-
sonalitats científiques d'a-
rrèu del món, comprèn
dins l'Estat espanyol l'àm-
bit territorial de les Illes
Balears, el País Valencià

i el Principat de Catalunya,
a més d'una franja Hngüís-
tica del territori aragonès.

Tots els membres parti-
cipants a la taula rodona
Present i futur de la lien-
gua catalana, presidida pel
senyor Hilty (Zuric) i inte-
grada per Badia i Margarit
(Barcelona),
(Munster), Pitarch (Valèn-
cia) i Wandruszka (Saiz-
burg), en el XVI Congrés
Internacional de Lingüís-
tica i Filologia Romànica,
celebrat a la Ciutat de Ma-
llorca, ratifiquen en tots
els seus termes el docu-
ment del V CoLloqui In-
temacional de Llengua i
Literatura Catalanes, cele-
brat a Andorra el 1979,
aprovat per unanimitat a
l'asemblea ordinària de
l'Associació de Llengua i
Literatura Catalanes, cele-
brada amb motiu del ma-

teix Col.loqui, document
que declara textualment:

1) Que es congratula de
la promulgació dels reials
decrets que introdueixen
l'estudi de la llengua cata-
lana dins el sistema d'en-
senyament dels diferents
Països Catalans i obren

B) Que perquè sigui
possible la normalització
de la llengua d'aquests te-
rritoris, cal ensenyar una
modalitat de llengua vàli-
da per a tots ells i apta
per a les manifestacions
culturals i administratives
a tots els nivells.

c) Que tot tipus d'en-
senyament fet amb mè-
todes pedagògics no cons-
titueix cap amenaça per a-
les diferents varietats lo-
cals i sociolectals, sinó que
precisament pot contribuir
a potenciar-ies.

d) Que cal que totes
les áreas lingüístiques ten-
guin un protagonisme ac-
tiu en el procés de nor-
malització (tal com l'han
tengut en els altres mo-
ments crucials de la histò-
ria lingüística catalana) i
participin directament en
la planificació lingüística i
en l'elaboració de les direc-
trius pedagògiques. Per a

Kremnitz

,í:
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Redacció de ” POBLE DE rORiïiENTERA Obra Cultural Balear .Formentera •

Benvolguts amics :
Durant la meua breu estada a Formentera he pogut llegir

la vostra revista,que m’ha interessat molt.Us felicito sincerament per la
vostra iniciativa i desitjo que tingui llarga durada.Tant de bo en tots els
indrets dels Països Catalans es poguessin trobar nuclis actius com el vos-

tre per poder esperonar la tasca cultural i de reconstrucció nacional !
Voldria,tanmate ix, fer un comentari a l’article de Josep Serra i Colo-

mar sobre la famosa polèmica de la revista ”Els (Tlarges", perquè fa referèn-
cia a unes paraules que m’atrioueix i que jo mai no he dit .Suposo que

l’amic Serra no devia trobar-se a l’acte de l’Aula ITiagnajja que, al trament,
no diria el que hi ressenya .

Puntualitzo :

1) Jo no dic que "la situació no està tan malament com es pinta",sinó al
al contrari: la situació sociolingüística és molt delicada.Ara:jo no

crec pas que,al Principat almenys,la situació estigui mes malament que

cinc o deu anys enrera,com diuen els d’"Els lY'arges". Aixó ho he explicat
en un article publicat a "Nous Horitzons"(Barcelona,març 1980,ng60) •

2) Jo no he dit enlloc que el bilingüisme(entès com a bilingüisme diglèssic,
òbviament) sigui un fet irreversible >ni a Catalunya ni enlloc.Hi ha
dues coses diferents :una Is que el català ha d’esdevenir realment la

llengua coinana («nacional) de la nostra coleetivitat.Una altra cosa Is
el fet inqüestionable que tot el món - i mes encara els països petits-
evoluciona cap a un multilingüisme de massa que no Is cap desavantatge
si la nostra societat pren clara consciència de normalitzar plenament
la llengua comuna .

3) Jo no he dit raai que a Catalunya hi haguls dues comunitats sinó al
contrari ! .Els qui ho diuen són els redactors d t II Els ITIarges", i jo no
hi estic d’acord .Hi ha,certament,grups lingüístics,però no comunitats .

Parteixo de la dada sociològica que la inmemsa majoria de la inmigració
a Catalunya està en procis d ’ integració.Per tant,cal ajudar-la a catala-
nitzar-se.Al mateix temps que ae’ls ha de respetar la llengua,cal fer-
los comprendre que necessiten la llengua comuna,que no Is altra que el
català .En aquesta etapa ens interessa aconseguir que els adults almenys
l’entenguin .Quant els infants,a la fi dels estudis d’EGB han de poder
dominar el català i el castellà completament .(Us recomano un article
col.lectiu titulat: Resposta a " Els (ílarges " publicat al mateix n9 de

"Nous Horitzons" i reproduït a "Serra d’Or" el mes d’abril o maig d'aquesi
any ) .

FRANCESC VALLVERDÚ
Una abraçada del vostre amic .



EXTRAFORIYIENTERA ALS 80EXTRA

L’gvqIucíü dB IHlla de Formentera als darrers anys,la dècada dels
70,ha estat dominada per dos aspectes fonamentals : l'econòmic i el po-
litic .Per una banda s'incrementava el desequilibrat creixement econò-
mic,iniciat la dècada anterior,basat en el desenvolupament del sector
turístic,! per l'altra la transició de la dictadura cap a la democrà-
cia,que culminaria en l'elecció del primer Ajuntament democràtic en

40 anys •

Una vegada culminada aquesta etana ,1a redacció de "Poble de Formen-
tera" ha cregut oportú realitzar un anàlisi,un balanç de la situació
econòmica,social i politica en que es tròba la nostra illa en aquests
moments;a la vegada que intenta esbrinar quines seran les línies basi-
ques del futur inmediat,d'aquesta dècada dels 80 que acabam d'iniciar,

A tal efecte,hem programat,amb entrevistes a les persones mes signi-
ficatives d'aquests sectors,aquest primer EXTRA-80 que compren tres
temes bàsics a debat ; L'Ajuntament ,el turisme i l'ensenyament •

Aquests temes es veuran complementats,en nQos succesius ,amb altres
com son : la san i tat, 1' autonomia , IL * agricultura , la pesca , 1' ecologia, etc

Es indubtable que la situació de crisi econòmica internacional afee-
ta d'una manera directe el sector hegemònic de la nostra economia: el
turisme .L'incidència d'aquesta crisi,la reestructuració del sector

turístic,la necessitat,cada dia més evident,d'una diversificació de la
nostra economia i el futur econòmic de l'illa,són temes que intentarem
abordar amb les entrevistes realitzades a dos personatges prou coneixe-
dors d'aquesta situació : Josep Hflarí i Serra,President de la Petita i

(ïlitjana Empresa de Formentera ( P. I. lYl. E . F . ) i Francese Ferrer ,President
de la Federació d'Hosteleria ,

Estretament relacionats amb el turisme estant el medi ambient i el

sector de la construcció,dels quals ens en parla l'arquitecte Francesc

Negre .

També,és evident que uns dels temes de constant actualitat a Fórmente

ra és l'ensenyament .La seva situació si bé ha millorat molt en aquests
darrers anys,no deixa d'estar resolta del tot .La situació actual i a

curt plaç,a Preescolar i a EGB és analitzada per Isidor Torres.A BUPjdes-
près de la recent creació d'un centre depenent de l'INEITi Sta.lYiaria

0'Eivissa,la situació escolar quedà resolta satisfactoriament,fet
ens explica Antoni Tut i er rer, Pr^s iden t de l'Associació de

BUP de Formentera .

Fa cosa de poc més d'un any quedà constituït el nou Ajuntament democrà*
tic de Formenterai L'activitat municipal ha estat intensa al llarg
quest any.Els problemes a resoldre són molts i greus al iqual oue les

que jrij

Pares de



tensions i polèmiques interpartidistes .A fi d’analitzar la complicada
actuació municipal d’aquest ler any,hem entreuistat al Batle i als caps

dels restants grups politics •

BATLE DE rORiY;ENTERAENTREl/ISTA AltlB ANTONI CALAFAT

- ¿Quin balanç en feriu d’aquest primer any d’actuació municipal del Con -I

sistori democràtic ?
Creim que el primer any ha servit d'acoblament i

adaptació entre els membres d’aquest Ajuntament per fer front a totes
aquelles coses que amb la gestió democràtica de l’Ajuntament s’han anat
sol. lucionant dins de les possibilitats d'aquest , per altra part mirar
de canalitzar els problemes a cada comissió per que aquestes treballa-
ssin i estudiassin les sol.lucions a aplicar a cada moment .

Un any de gestió ,diria que dins de poc temps s’aniran vegent els re-

sultats,sempre i quan els representants d’aquestes comissions informati-
ves es preocupin més de treballar i donar sol.lucions,en lloc de fer-li

punta a tot alió que pugui donar fruits politics .

2 Com valorau l’actuació d’UCD dins l’Ajuntament ?
ÜCD no pot valorar la

seua actààéió ,creim que np es ètic autovalorar-nos ,sino que es el
poble el que ha d’analitzar si la gestió ha sét possitiva o negativa ,

UCD ha col·laborat i col·laborarà amb tot aquell a qui de veritat
preocupi tot lo que està pendent de realitzar a Formentera ,i és aqui
on estam utilitzant conjuntament amo els nostros hèmens al govern tota
la nosura influència amo fins de sol·lucionar totes quantes deficiències
tenim,d’aquesta forma es podrar veure si la gestió d’UUD ha valgut la
pena •

3 -¿ Quins son els projectes a realitzar mes impurtants ?
No ni ha cap dubte

que els projectes més importants és .centran en aigua potable i residuals
l’ensenyament i urbanisme •

L aigua potable mos preocupa ,i estam fent gestions a nivell nacional

ser subvenció-ja que el projecte i abastiment d’aquestes aigües han de
nades per l’Estat ,som conscients
del ciutadà amb més

^de que no es pot gravar l'economia
carregues i impostos,esperam que d’aqui a dos o tres

més d’aquest projecte .
mesos es podrà concretar

I , refer in t—mos a aigües '*res iduàls , ten im un projecte per^a sanejar els
nuclis de Es Pujols,Sant Ferran de ses Roques,Sant Francesc,La Savina
ser possible abans de la temporada de 1981,aixó

a

a primera fase,d’aqui
encaminat a donar sol.lució

com

a dos mesos es farà un calendari de treball
a donar sol·lució a aquestos nuclis

l’ensenyament ja s’ha aconseguit el batxiller

que tant lo necessi ten.Referent
a Formentera pel pròxim

a



curs, ja que el lYlinisteri d’Educació ha autoritzat dos centres per aques-
tos fins,un d»ells per Formentera, a ixo no obstant s’està miran-t la possi-
bilitat,que Ss una necessitat,de construir un Centre Nacional d’Ensenya-
ment General Basic a Sant Ferran de ses Roques,aix6 suposaria donar—li
una sol.lució a l'E.G.B. a l’illa.

4 - Sense cao duhtp^pl gran tpma a afrontar pBX—] ’ar.t.ua.]—C nns i s t nra—as—Li-idr
banisme i el sanejament ¿quins projectes hi ha al respecte ?

Si mos re-

ferim a l’urbanisme s’està esperant a treure a l’opinió publica el pro-

jecte de delimitació del sòl urbà ,aiximateix redactant unes normes

subsidiarles de planejament pel tècnic Sr. Xavier lYiagrinyà • UCD treba-
liara i tractaïà de que vagi a bon fi ja que som conscients de que For-
mantera necessita un planejament urbanístic que reguli la construcció,
esperam que tots els partits polítics estiguin d’acord a que Fórmente-
ra tengui aquest planejament fet per tots i per a tots •

En quan a sanejament ,com he dit abans,quan hagin passat dos mesos

podrem parlar de realitats i no de promeses •

5 - ¿ I la situació sanitaria ?
Estam esperant la realització de les obres

d’ampliació del centre actua 1,aquesta ampliació ja está aprovada oer

un import d’onze milions de pessetes♦permetrà un millor servei assis-
tenciàri ja que diversos especialistes podrien venir periòdicament a

Formentera ,aixó no obstant s’estan fent gestions i esperam que es con-

verteixi en realitat •

¿ I els transports i comunicacions ?6
Referent a transports,creim que

Formentera està degudament atesa,si abans hi havia manca de servicie

avui no podem dir lo mateix,el transport marítim d’Eivissa a Fórmente-

ra és inmillorable i no cao cap critica a aquest respecte,puix hi ha
que ser realistes i pensar que una illa duu problemes però també satis-
faccions •

I , en quant a comunicacions,esperam que la companyia telefònica aca-

bi l’ampliació de la central a Formentera i millori el servei que fins
avui no és gaire satisfactori .

7 - L’economia de quassi tots els municipis es fortament deficitaria,¿qui-
na es la situació de la hisenda municipal 7^.^

— b ha passat d un pressupost
de quinze milions a trenta-quatre,i aixó no obstant mos ha quedat una

mica baix,però lo important és que tot el poble contribueixi
d’aquesta manera l’Ajuntament no tengui que

cerque

subvencionar servicia,hi
ha* que tenir en compte que si no es col·labora no es pot exigir,puix
tots tenim l’obligació de contribuir d’acord amb les ordenances que es
dic ten,1 ’ Ajuntament en si mateix,som tots els ciutadans de Formentera.

L’economia no ha de ser deficitària,lo que passa és que volem i mos



agradaria fer mes obres que no possibilitats contempla el nostro pre-

ssupost,però aixo és un bon senyal per a demostrar la nostra bona
voluntat •

BARTOfflEU FERRER ItlARl ( P50E )

I— ¿ Com valorau el funcionament de l*Ajuntament al llarg d’aquest primer
any ?

al funcionament de l’Ajuntament de Formentera nomes po— ,

arreglat ha set la fatxada, ja que a l’inte-
En quant

dem dir que l’únic que s’ha
rior continuen sense resoldre’s la majoria dels problemes ja existents.

2 -¿Quina es la valoracio de l’actuacio del grup socialista dins l’Ajunta-
ment ?

BéySi tenim en compte que en més d’un any duim presentades mes de
200 mocions,de les quals la dreta només ha votat a favor unes cinquanta,
i que desprès pràcticament no n’ha fet cumplir cap, podriem definir la
nostra actuaciú com a de molta feina i de pocs resultats •

3 - La problemàtica urbanística i de sanejament son els grans temes a afron-
tar pel present Consistori ¿quina es la vostra opinio sobre élls ?

La

problemàtica urbanística de Formentera està molt malament,ja que en
aquests moments no és fàcil fer un planejament correcte desprès de tants
d’anys d’anarquia •

L’any passat la dreta aprovà realitzar unes normes subsidiàries en con*
tra de la tesi socialista partidaria de fer un Pla General de tot el te-
rritori. El grup redactor elegit pel Consell Insular no va ser de i’agrí

de la nostra dreta,aix6 , va dur que aquesta aprovàs inmediatament un

planejament de la delimitació dels caacos urbans, per a així poder con-

trarrestar al equip redactor de les normes esmentades,causant a l’Ajunta*
ment una despesa de prop d’un milió de pessetes,! un detriment a tots
els formenterers,ja que sols beneficia a unes determinades zones,com són
la de Punta Prima i ÍDaryland -Club Hotel La lYiola *

En quant a la problemàtica sanitaria a part d’una lleugera millora en

la recollida de fems i de neteja en general,seguim tenguent per a resol—
dre els mateixos problemes de sempre,com son l’eliminació de fems,l*eva- «

cuació d’aigües residuais,els serveis mèdics i el transport de ferits.
Tots aquests proulemes,juntament amb una possible solució,han set

sentats pel grup socialista a 1 ’ A jurjtamen t de Formentera.
En quant a l’eliminació de fems la dreta és partidaria de crear

mer controlat, en contra de la nostra idea de mantenir un forn cremador
de fems .

□ re

un fe*

El PSOE , referint-se a l’evacuació de les aigües residuais,presentà
el passat mes d'Agost una moció a on demanava que es fes l’encàrrec d * un



projecte d*evacuació d’aigües residuals a un grup d’enginyers de WallorK
ca.Aquesta mocio,en aquell moment fou derrotada,! ara un any desprès ha
tornat ha ser presentada per UCD i l’encàrrec recau en un grup d’engin -

yers d’ UCD .El finançament d’aquest projecte compte amb la promesa d’un
crèdit de 300 milions de pessetes que feu el lYlinistre d’Obres Publiques,

.Aquest crèdit s’ha vist re-^

dels quaIs,nosa 1 tres el

Sancho Rof,en la seva visita a Formentera
duit desprès de tres mesos a 30 milions de pts
nosaltres el grup socialista,també en som molt escèptics •

• »

Per acabar amb aquesta llista de greus problemes,només ens queda
fer una petita menció de l’estat en que es troba l’asistència mèdica
a Formentera ; ja que malgrat el gran esforç que esta realitzant tot
el personal mèdic aquesta continua sent molt deficitaria degut als
pocs recursos amb que compten els nostres metges .Així mateix petici-
ons socialistes en les quals es demanava l’assistència d’un altre met-

ge i de dos ATS ,amb estada permanent a Formentera ,juntament amn l’ad-
quisicio d’uns radiotelèfons per a la localització dels metges,fins
ara no han tingut cap resposta •

LA PROBLEIYiATICA EDUCATIUA A FORIYIENTERA ( Preescolar i EGB ) : JJL-SJLr

i:ñ.P£ñí!l£i£5£i£.£yiy55
SITUACIÓ ACTUAL ;

I Nivell Preescolar ; Existeix un parvulari a Sant Francesc Xavier

(el Col.legi "Virgen milagrosa",regentat per les monges de la Caritat
a on poden ingressar els al.lots a partir dels tres anys d’edat.La seva

capacitat aproximada és d'uns 120 llocs escolars,que no cubreixen logi-
cament totes les necessitats de l’illa.

2- Nivell de E.G.B. : Existeix a la íïiola una escola unitària que im—
parteix els cinc cursos de l’etapa ,comptant amb uns 40 alumnes . Una

Sant Ferran de ses Roques de quatre unitats
160 alumnes ,i un Col.legi Nacional de vuit unitats (actualment funció-
na amb dotze) a Sant Francesc Xavier que mitjançant el transport
lar recull alumnes de la Savina,es Cap de Barbaria,es Pujols
etapa de la lYlola, comptant amb una matricula de 410 alumnes .

graduada mixta a amb uns

esco

i 2ona

PROJECTE DE PLANIFICACIÓ FUTURA :

A- Consideracions en que fonamentam la nostra planificació.
Es necessari implantar l'ensenyança preescolar en els propis col.le-

gis d’EGB ,ja que ho exigeix el nombre d’alumnes existents així com per
a revaloritzar-la i reconeixer-li la gran importancia que té .

A E.G.B. ,s’imposa una descongestió del Col.legi de Sant Francesc
Xavier,que en aquests moments ja està saturat, i per això és del tot

t



imprescindible la construcció d*un col·legi nacional complet i amb ser-

vei de menjador incluit a la localitat de Sant Ferran •

En els niv/ells superiors de BUP i Formació Professional,s ’imposa,
part de 1 * administració i organismes autònoms insulars,la realitza-per

ció dels centres aquí senyalats per a corregir la greu desproporció
existent entre el nombre d'alumnes que surten de E.G.B. i les places

que hi ha per a continuar els estudis en una edat (I4,I6 anys) tan nece- ^

ssaria per a ells .Es tó que crear la possibilitat de cursar Formació
Profesional a Formentera, ja que si sois existeix BUP,ja de forma oficia] ^

els al·lots que finalitzan E·G·B· amb el certificat d* escolaritat,que
són molts,què fan ? •

B. - Situació escolar desitjable en cada un dels nivells d^ensenyança •

-Nivell Preescolar :

•Dos unitats ( de 4-5 anys ,i de 5-6 anys) al Col·legi Nacional de Sant
Francesc Xavier •

• Tres unitats com fins ara al Col·legi "\/irgen Silagrosa”,
• Dos unitats (4-5 anys,i de5-6 anys ) al Col·legi *'**acional de Sant Ferrai
• Una unitat (a partir de 3 anys ) a la lïlola •

-Nivell E·G·B·

• Un Col·legi Nacional a Sant Francesc Xavier amb servei de menjador i
alumnat de Sant Francesc,Cap de Barbaria,la Savina i Portossaler •

• Una unitat apte per 40 alumnes al Cap de Barbaria(ler cicle de EGB)^
• Un Col·legi Nacional a Sant Ferran de ses Roques amb servei de menja

dor i alumnat de Sant Ferran,es Pujols,Punta Prima,es Caló i 2 ona

etapa de la (Viola •

• ,Tres unitats a la (Viola ( pàrvuls, ler cicle de EGB,2 on i 3er cicle).

— Nivell de Formació Professional .

Un centre per a aquestes activitats que sigui capaç per a uns dos
cents alumnes.

Aquest nivell d’ensenyança ,tan necessari en la situació actual,ten-
dria que tenir a Formentera unes característiques especials,ja que,per

exemple,no podem pensar en treure una promoció de 30 mecànics,sinó que
es tendrien que fer uns grups de professions (les més normals i asse -

quibles ; agricultura,electricitat,fontaneria,fusteria,mecànica,secre-
tariat ,turisme ,idiomes ,etc,) amb un màxim de cinc o sis alumnes per
branca ,

i

ISIDOR TORRES i CARDONA



ENTREVISTA AlílB ANTONI TUR i TERRER (PRESIDENT DE L*AS50CIACIÓ DE PARES

D*ALUI«NES DE BUP DE F ORITIENTERA)

1)- Podríeu explicáronos breument l*hi3tòria d^aquest centre de BUP que
s’acaba de crear?

Si be es molt recent ,1a creaci(5 d’aquest centre,en
realitat la seua historia arranca d*uns quants anys endarrera,tenguent
en compte que les primeres idees varen sortir d’entre uns quants pares,
entre ells un servidor,moguts sobre tot per les moltes dificultats que

representa el mantenir a un Infant,o a más d*un,fora de la nostr§ illa
amb les consegüents despeses que aixá comporta i a mes a más tenint-los
lluny de naltros,! per tan incontrolats avui en dia dins un ambient de

drogues,i molts de etc.más •

2)~Amb quins medis materials i pedagògics compta el nou centre?

vicia de tot tipus , •. •

El centre,
com a tal,ara no tà res.S* impartian les classes a una sala de les Esco-
les Velles de Sant Francesc Xavier i dins una altra dependència del
mateix edifici,i tambà a la sala de la Biblioteca municipal,a unes ho-
res convengudes;pero ens ha sot dit que pel pròxim curs es tendra tot
un estoc de material escolar i didàctic prou complet per les necessi—I

tats del centre.De moment s'habilitaran les Escoles Velles de Sant

Francesc,fent-hi unes divisions adecuadas per dispondré de les sales
suficients per tots els cursos de BUP •

3 )«»Quins cursos s'impartiran el pròxim curs ?
Com ja he dit,tots els de BUP

inclüs COU •

4)»Quina xifra d'alumnes s'h^* prov/on ?
En principi pensam que poden ser

cap una seixantena d'alumnes o tal vegada mes,ja que hi ha persones

adultes,que desitgen cursar estudis de segon ensenyament,ja que mai
havien pogut •5)-Qub representa per Formentera i el seu futur aquest centre de BUP ?

Aquest centre de BUP representa la possibilitat de poder aixecar más
el nivell cultural de tot un poble,com el formenterer,que sempre a ten
gut ansies de progràs i s'havia vist sempre marginat ja que per arri-
bar on els altres de fora sempre han tingut els peus,era necessari fer

grans esforços i aixÒ era tan sols possible per alguns más ben dotats
econòmicament «6)-Que opinau de l'ensenyament de i ^ la llengua catalana ? Bà ,franca-
ment jo crec que es ínteresantissim conèixer bé la llengua propia i
poder-la escriure i manetjar-la amb la deguda "solLura" -ja que às la
nostra llengua- amb la qual pensam i reflexionam tots els aconteixe -

ments de la nostra vida íntima .Per tant forçosament ha de ser más
fácil l'ensenyament en la nostra llengua •

;



A LES ESCOLES («ntrevista amb Isidor TorresLA NOSTRA LLENGUA

"Sant Francesc Xavier " ) .Director del C.N.

Sr.Director; a finals de l*any passat (25/oct./79) es publicà l*0rdrc
Oílinisterial que regulava l’incorporació de la nostra llengua a les esco-
les de Balears .Aquesta norma entre els seus articles diu :

-Art.4í I — "La incorporación de la Lengua Catalana y su enseñanza
tendrán la consideración de obligatorias en los diversos planes de

Estas materias,estudio de BUP,F.Profesional,EGB y E. Preescolar
por tanto,deberán ser cursadas obligatoriamente por todos los alum-

• • • •

nos •

-Art.68 2- "En el nivel de EGB,esta enseñanza se impartirá dentro del
horario lectivo,con una duración aproximada de tres horas semanales
para los alumnos".

I )- A quants de cursos s’ha impartit l’ensenyament del català ?
Es va fer

a tota els cursos,des de el primer fins Be ,i aix5
a tots els mestres,ja que varen fer aquestes classes amb tota l'il.lu-
sió malgrat l’escassa preparació que la majoria teniew
te i el poc material d‘ensenyament,adaptat a les nostres illes,que te-
niem a les mans .

2)— Com ha estat rebut pels estudiants ?

s’ha d * agrair molt

en aquest aspee-

Això és un fet que mereix refle-
xió.En un principi no agradava a ningú,era com una cosa estranya i
llunyana per a tots,una "asignatura" més que venia a complicar IL’EGB .

En una segona fase ja s’en adonaren que el "català" no era res tan
raro i difícil i estrany a la seva forma de parlar,sinó que només era

el nom d’una llengua que ells sabien parlar pero no llegir ni escriure.
I ja en un tercer moment la seva actitut va ser molt positiva i plena
d’interès per aprendrer-la a llegir i escriure.Es
mostració clara de que una vegada que som capaços d’abandonar els

,en definitiva,la de-

pre-

judicis que tots portam dins,i no precisament per gust ,i entram en co-

naixença amb una cosa tan nostra com en aquest cas tots ens hi trobam
a gust ,

3)— han existit reaccions en contra de 1 * ensenyament del català ?

·í5·

D.’una
manera total i absoluta no ,ara bé, som conscient que hi ha bastante
gent que encara creu que aquest ensenyament és perdre el temos i que
més valdria estudiar matemàtiques o anglea ,per exemple
tasca que durà temps i que ens exigirà a tots un gran esforç i fet a més

Això és unaf •

en rigor i serietat .Es precís que lèi gent vegi clar que la paraula "
talà"

ca-

és tan sols el nom d’una llengua : que estudiar-la no significa
1

I-,



aprendre a parlar com els de Barcelona o una altra ciutat de Catalunya.
A Formentera no hem de parlar com a Barcelona,hem de parlar com fina ara

ho feim,perc) sabent llegir i escriure el que parlam.Aquesta és la feina,
que no és poca,de l'escola .

Un fet que pot ajudar-hi molt és que a l'escola no momés s'estudia
llengua,sino també la nostra geografia,la nostra història,la nostra
cultura i tradicions, etc. i això son aspectes que fan aquesta "asigna-
tura" indubtablement agradable i necessària .Pensem aquT en la contra-
dicció que suposa que els al.lots estudiin els rius o el relleu d'Aus-
tralla o Suècia,per exemple,(sense voler dir que això sigui dolent clax

,i que,en canvi no sàpiguen dibuixar el mapa de Formentera o saber el
nom de les illes,puntes o racons propis ae la terra que trepitja cada
dia i relacxonar-la i conexxer ta»bé les altres illes Balears .

4 )-Quina ha estai

En general ha set molt positiva i decidida.Tots han fet un gran esforç

l'acL·itut dels uastellanu-parlants i estrangers ?

per superar les dificultats que per ells representa aprendre la nostra
llengua,ís de destacar que tots veuen clarament que és l'únic camí que

hi ha per deixar d'ésser precisament "peninsulars" i "estrangers" .

S)-Quina postura han tingut els parés ?
Bé,aquí hi hagut de tot .Pensau

que a Formentera hi havia molt poca motivacié i mentalitzacié a nivell
de poble per a començat aquest ensenyament.^s per això mateix que a

principi de curs es va mantenir una reunió en tal sentit en la qual
n'Isidor Warí va explicar a tots els pares que vengueren(que varen

ser molts) el "com" i el "perquè" de l'ensenyament de la nostra lien-
gua i cultura.En tot i això vull dir ,com ja he assenyalat abans,que
si bé s'ha avançat un bon troç encara falta molt perquè
el que val l'ensenyament de la nostra llengua i cultura .

6)-Existeix una conscienciacié entre el professorat de l'importància de

es valori en

l'ensenyament en català ?
En els professors de les illes sí,encara que

és difícil.Crec que mentre es tenguen tots els llibres en castellà.
no es modifiqui el Concurs de Trasllats,es faci una preparació pro-

funda dels professors i sobre tot hi hagi una estabilitat dels mes -

tres a una Escola,això no és pot aconseguir totalment .

7)-Creu8 que l'ensenyament de i en la nostra llengua pot incidir en

una normalització lingüística a altres nivells ?
i Estic convençut que

és l'únic camí per aconseguir-ho ja que per jo és veritat que es va-

lora,es dona importància i s'estima allò que un més coneix,per tant
aprenguem,parlem i escriguem en la nostra llengua i estudiem la nos-

tra història i cultura i és segur que tots ens l'estimarem i valora-
rem més cada dia a l'escola i allà on sigui .

h
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JOSEP BARI 1 SERRft ( PEP ANTONINA)
II— Estam en un moment econòmic que es pot considerar de crisi,com

PRESIDENT DE Lft P.I.BI.E.F
creu

afecta aix6 a l*illa ?Vtè. que

A Formentera encara no es pot parlar
mantenir-nos estables. Ten-de crisi econòmica i tenc fe en que podrem

gui present que el poble de Formentera esta lluitant des de fa molts
anys contra aquesta crisi que tant incideix en tota Espanya i que no- ^
saltres patiriem d’haver caigut en la temptació de plans que intenta-
ren imposar-nos .

Petita i (lOitjana Empresa de Formentera que Mth, presideix2pn- ¿Que fa la
enfront a tota la problemàtica de l’illa?

Enfront a la problemàtica
de l’illa poc podem fer,nosaltres no tenim cap poder executiu,primer
la consideram i desprès la tramitam als organismes competents,no sem-

pre amb massa èxit,així ós el cas de l’Ajuntament de Formentera .ITlol
tes voltes em pregunt si els que prenen les decisions se^’n
d’un poble que els va dar uns vots per a que vigilessin pels seus in-

recorden

teresos •

3er- ¿Quins problemes considera principals dels que es produeixen a For-
mantera ?

Els problemes mes greus són la degradació del medi (conta-
minació del subsòl,de les aigües de les nostres costes,etc.)
gon lloc,la degradació social amb un punt molt greu que és el con-

sum de drogues.En tercer lloc les construccions en massa que estan
en relació amb el primer punt d’aquest qüestionarií •

.En se-

4rt- ¿Quina es la resposta dels organismes insulars a la problemàtica
dels diversos sectors ?

La resposta dels organsimes insulars no és
lo seria que seria d’esperar,però devem tenir present que estam
travessant un buit de poder.Amb la marxa endarrera de l'autonomia,
amb uns consells sense competències,tot l’aparell de l’Estat
poc a la deriva .

¿Quina es la resposta dels empresaris de Formentera respecte als
sindicats empresarials,! quin grau de cooperació hi ha?

a-

va un

5è

La resposta
de 1’empresariat de Formentera és molt p08sitiva,la majoria senten t

la necessitat de l’unio «Hi ha conciència dels proolemes
afecten i saoem que treballant els anirem resolguent.

6è- ¿Com veu el futur de'l’illa?

que ens

El futur de l’illa depen de si
paços de mantenir els criteris del poble de Formentera que consis—
teix en un creixement moderat i responsable,o bé,de
arrastrar pel Déu dels diners .

som ca-

si ens deixam

í



FRANCESC FERRER ( XICO DE SA VOLTA) PRESIDENT FEDERAClD HOSTELERIA

Ief) - Estam en un moment econòmic que es pot considerar de crÍ8Í«com
Vtè, que afecta aixó a Imilla ?creu

Es evident que per tot "el
món s*esta atravessant un moment de crisi econòmica i que aquesta

repercuteix en la nostra industria hotelera .Són molts els clients
que cada any ens visiten i que ,ara,es veuen obligats a privar-se
d’una sèrie d’extres a fi de poder-se emmotllar al seu pressupost

t

per a les vacances •

En quant a l’ocupació hotelera,afortunadament,no ens sentim
afectats,ja que podem vore que pràcticament és impossible trobar
una plaça lliure en tot l’estiu .

¿Que fa la Federació que Vtè. presioeix enfront a tota la proble-2on} -

mètica der l’illa ?
La recent creació de la Federació Hotelera de

Formentera,ha s^t degut a la necessitat que tenim tots els empre-

saris d ’ ajuntar-nos perquè així poguem fer front a tots els pro-

blemes que tenim. En principi ,si bé és veritat que és molt poc el
que s’ha fet,crec que el més important és arribar a una unió entre
tots.S’esta estudiant la possibilitat d ’ integrar-nos en la PIITIE
de Formentera,! la possibilitat de tenir conjuntament una oficina,
que també podria servir per a que organismes competents,hi crea-

ssin una oficina d'informació turística .

Tenim ja funcionant des de fa molts d*^anys la Cooperativa Hote-

lera, la qual ens ajuda en qualitàt i rebaixa el preu dels nos-

tres productes .

lyiantenim reunions amb els associats on fixam criteris de preus

per a la pròxima contratació amb les agències de viatges- i a tra-
vés de la Federació Hotelera Pitiusa rebem circulars i informació,
a més de les llistes de preus de la Federació Nacional .

3er) - ¿Quina es la resposta dels empresaris de Formentera respecte als
sindicats empresarials,! quin grau de cooperació hi ha ?

f

Amb les

centrals sindicals es negacien els convenis a nivell provincial.
4rt) - ¿Com veu el

f

futur de l’illa?

Soc optimista de cara al futur turís-
tic de Formentera,encara que per a aixó fa falta que tots ens con-

cienciem de que hi ha que dotar a Formentera d’una .infraestructu-

ra,millorar i dotar de millors serveis a la nostra industria

1

per a

poder combatre en aquest mercat que cada dia exigeix més.Protegir
l’urbaoisme a fí que Formentera no perdi la seva propia imatge i
conservi les seves platges,úniques en Europ^,netG8 i desertes.

I



rRANCESC NEGRE (ARQUITECTE)
I- Als darrers anys de Formentera ha sofert greus atemptats urba-

nístics i de destrossa del paisatge, ¿ creus que encara es posible
impedir d*alquna manera la destrucció del nostre medi ?

Si l’Ajunta-

ment el.legit vol,es poden aturar o impedir els atemptats urbanístics
i la destrossa del paisatge. Que l’Ajuntament vulgui, és molt difícil

% €
donada la vaguetat dels seus elements .Es donen llicen-de determinar

cies d’obres sense cap criteri,! encara pitjor,a un s’els deixa de
aprofitar el temps i així poder-se donar llicencies a ellsracS per a

mateixos .

La mida principal per a impedir la destrucció del nostre medi és
complir estrictament el que la llei del sòl i el Pla Provincial,enea-
ra que plens ' de defectes ,donen .Si tothom que construis,fora dels
nuclis urbans mès o menys consolidats,observes els criteris de par-

cel.la mínima de 15.000 m2 ,ocupaci6 del 5^,i(aixó baix del meu crite-

ri) sigui on sigui no mès de dues plantes (la llei en permet quatrej.
Però per a impedir realment aqueixos perills és urgentíssim la redac-
ció i aprovació d’unes normes d’ordenació del territori ,a fi d’unifi-
car tots els criteris que són necessaris a Formentera .

En quant als nuclis urbans,seria convenient aturar totes les obres,
inclús les que estan en construcció,algunes amb permís però sense el

projecte d’Bxecució;o bé permetre a tots els sol·licitants que s’ajus-
tin comparativament al criteri de concessió de llicència al "concejal*
des Pujols , edificar i per tant sense discriminació .En fí, el que
a l’Ajuntament s’enten per majoria,com a democràcia e igualtat .

2 - Sovint s’ha fet servir per certs sectors el pretexte de l’atur,de la
crisi a la construccio,a fi de dur a terme una determinada política
urbanística ¿ existeix en la realitat aquesta crisi ?

blema solidari en tot l’àmbit estatal .Ara bé el problema de l’atur
existeix només en la construcció ,Hi ha atur a 1’agricultura,a

l’industria del metall,en els equips de serveis.Hi ha atur en sanitat,

ja que només tenim tres metges amb 20.000 habitants a l’estiu,i en

canvi,hi ha un superàvit de transports entre Eivissa i Formentera.
Hi ha,però un atuir general i salvable en part sobre 1 * illa;parlant

d’obres :

ler) Conve reformar, construccions que no estan a l’ordre del dia.
2on) Conve que tota o.bra^tin.gui un control no sols de permís,si no

també de qualitat .

3er) Recaudar impostos,! fer obres municipals i cobrar les llicències.
4rt) Començair per alguna banda i no quedar-se "aturaf’davant el munt

de problemes a resoldre .

no
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rRANCESC NEGRE (ARQUITECTE)

I com a darrer aspecte,quin atur real hi ha entre els formenterers?
jo que sapiga de forma majoritària es d¿na entre els de fora i que ara
86n aquí «Clar que s'hauria de veure qui realment **sent" el seu atur i
qui no .(&)

£s absurd vulguer resoldre l'atur;si fóssim tan patriotes hauriem de
crear 1.500.000 de llocs per fer 4o«ooa cases per any,o d'una forma mo~

desta el percentatge que ens toca,o sigui ,col.locar a 150 persones,de
les que,segons les estadistiques,25 hauráen d'anar a treballar a la cons-

trucci6,aixó vol dir 4 cases mes per any.Que és aixé davant de les 70 ca-

ses o més que es comencen cada any ? podriem col.locar aquests "propieta-
ris" i assumpte resolt •

3 Com veus el futur urbanístic de Formentera en els propers anys ?

Si se-

guim al pas actual,amb un control burocràtic tan minuciés però amb tan

poc resultat real,veurem l'illa feta una maregassa d'extolita •

Si s'ha de controlar ,8'ha de controlar tot.Si s'ha de parar,s'ha de
parar tot el necessari,peré sempre començant pel més gran i no per la
"peccata minuta"! .I,aixé si,urgentissimament unes normes que es facin
complir sense discriminacions .

Actualment hi han tres tipus de discriminacions : a) Polítiques,
b) Personals i ,c) Forànees .Totes elles sén despreciables ,i mentre

estarem com en els temps de rapinya .subsisteixin

(à)* Però el més curios seria veure la quantitat de "rics propietaris"
que sén a l'atur a l'hivern .
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